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Formand Inger Møller Nielsen bød velkommen til repræsentantskabsmødet 2024. 

 

1. Valg af dirigent 

Erik Bertelsen, formand for Favrskov Ældreråd blev valgt som dirigent. 

Dirigenten konstaterede, at mødet afvikles efter den gældende vedtægt, den udsendte 

dagsorden og de bilag, der er udsendt. Dirigenten konstaterede, at vedtægtens regler er 

fulgt med hensyn til tidsfrister og indkaldelse.  

 

Der var 195 fremmødte stemmeberettigede repræsentanter, heraf 4 via fuldmagt. 

For at undgå evt. misforståelser oplyste dirigenten, at han ved afstemning ville anlægge 

den tolkning af vedtægtens ordlyd i § 7, stk. 3, og § 15 om ”fremmødte stemmeberettiget 

repræsentanter”, at det er de fremmødte stemmeberettigede, der afgiver stemmer, der 

er grundlaget. Altså de stemmer, der afgives ved en afstemning, og ikke, om man tidligere 

har været fremmødt. Det er derfor afgørende, at man er fremmødt og afgiver sin stemme 

på afstemningstidspunktet. 

 

Dirigenten præciserede, at hvis der var tvivl om resultat ved håndsoprækning, ville der 

blive skriftlig afstemning. 

 

2. Valg af stemmetællere og referent 

Annette Thernøe, John Christiansen, Hanne Illum, Lissi Gyldendahl og Kaj Mathiassen blev 

valgt som stemmetællere. 

Lise Sørensen fra sekretariatet blev valgt som referent. 

 

3. Godkendelse af forretningsorden for repræsentantskabsmødet 

Bestyrelsens forslag til forretningsorden blev godkendt.   

 

4. Bestyrelsens beretning for den forgangne periode 

Bestyrelsens skriftlige beretning for 2023/2024 var sendt ud på forhånd. Formand Inger 

Møller Nielsen aflagde mundtlig beretning.  

Skriftlig og mundtlig beretning kan læses her. 

Referat af 
Danske Ældreråds repræsentantskabsmøde den 6. maj 2024  

https://danske-aeldreraad.dk/om-danske-aeldrerad/organisation/repraesentantskab/
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Efter formandens mundtlige beretning var der debat – hovedtrækkene var: 

 

Kommunikation 

En taler roste Danske Ældreråds nyhedsbreve og havde noteret sig, at Danske Ældreråd er 

repræsenteret en række relevante steder og gør sig gældende på mange vigtige 

dagsordener. Danske Ældreråd har begrænsede ressourcer og skal derfor ikke måle sig med 

Ældre Sagen i forhold til synlighed. Det er i høj grad op til ældre- og seniorrådene lokalt at 

gøre sig synlige. Taleren spurgte, hvorfor Danske Ældreråd optræder meget i Seniormonitor 

frem for andre medier.  

Formanden svarede, at Seniormonitor er et vigtigt medie for os og bliver læst af relevante 

samarbejdspartnere på Christiansborg, men at Danske Ældreråd også har indlæg og bliver 

citeret i mange andre medier.  

Demens og pårørende 

En taler stillede skarpt på demensområdet. Der var ros til Danske Ældreråd for at have rettet 

henvendelse til to af landets regioner, der lige nu har ventetider på demensudredning, som 

er længere end et år. Der blev udtrykt bekymring for, at der er så stor forskel på, hvilken 

afløsning og aflastning kommunerne tilbyder pårørende til mennesker med demens. Vi skal 

passe på de pårørende, så de ikke selv bliver syge.  

Fælleskaber 

En taler fremhævede vigtigheden af robuste fællesskaber for seniorer og ældre. Det er 

vigtigt, at rådene lokalt bakker op om disse fællesskaber.  

Bestyrelsens beretning blev enstemmigt godkendt 

  

5. Dialog om aktuelle ældrepolitiske emner samt godkendelse af eventuel udtalelse 

fra repræsentantskabet 

Formanden indledte dialogen med et budskab om, at der venter et kæmpe arbejde i 

kommunerne med at få intentionerne i ældrereformen omsat til virkelighed, og at ældre- 

og seniorråd for en væsentlig opgave i den sammenhæng.  

Formanden fremlagde pointer fra et debatindlæg fra Danske Ældreråd, som Jyllands-

Posten havde bragt op til repræsentantskabsmødet: ”Hvis ældrereformen skal lykkes, så 

skal penge, tiltænkt ældre, reelt bruges på ældre’’. I de senere år er pengene til 

ældrepleje nemlig ikke fulgt med udviklingen i antallet af ældre, selvom kommunerne er 

blevet kompenseret for den demografiske udvikling. Derfor er det også alarmerende, at 

KL kort tid efter indgåelsen af den politiske aftale om ældrereformen har meldt ud, at 

regeringen ikke skal forvente, at kommunerne anvender den ekstra milliard i reformen til 

et kvalitetsløft af ældreplejen. Det er vigtigt, at ældre- og seniorrådene nu følger de 
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kommunale prioriteringer og insisterer på, at penge, tiltænkt ældre, reelt bruges på 

ældre.  

En anden vigtig opgave er, at sygeplejen bliver tænkt ind i de faste teams fra starten. Det 

er nemlig den tværfaglige indsats, der bidrager til bedre kvalitet, gladere borgere og 

større arbejdsglæde. Politikerne bag aftalen om ældrereformen fandt ikke en løsning på 

integration af sundhedsområdet, og derfor bliver det nu op til kommuneren selv at tænke 

sygeplejen ind i de faste teams fra start. Det skal ældre- og seniorråd holde dem fast på, 

så intentionerne om reel helhedspleje kan blive til virkelighed.  

Efterfølgende var der debat, herunder et uddrag:  

Økonomi 

Flere talere takkede for et godt indlæg i Jyllands-Posten og mange udtrykte opbakning til 

budskabet om, at vi skal insistere, at penge, tiltænkt ældre, reelt bruges på de ældre.  

En taler mente, at repræsentantskabet skulle vedtage en udtalelse med det budskab. En 

anden taler efterlyste et mere nuanceret syn på ældre. Langt fra alle ældre har behov for 

hjælp, og vi skal fokusere på den gruppe, der virkelig har behov.  

Afbureaukratisering 

En taler efterlyste konkrete anvisninger til, hvordan ældrereformens visioner om 

afbureaukratisering og mere tid til omsorg kan realiseres. Det er ikke lige til at få øje på. 

Der er jo brug for dokumentation og opfølgning, så politikerne kan følge med i, hvad der 

sker.  

Integration af ældre og sundhed 

En taler var optaget af at skabe en større sammenhæng mellem ældre og 

sundhedsområdet, da det for den enkelte ældre er helt afgørende, at tingene hænger 

sammen. Ældrereformen skal tænkes sammen med Sundhedsstrukturkommissionens 

afrapportering, og det er vigtigt, at ældrerådene lokalt søger indflydelse på arbejdet i 

sundhedsklyngerne.  

Forebyggelse 

En taler udtrykte bekymring for, at vi med ældrereformen får mindre forebyggelse, fordi 

lovkravet om forebyggende hjemmebesøg afskaffes. Det er ikke den vej, vi skal.  

Teknologi 

Brug af teknologi fylder meget lokalt. Der er mange gode perspektiver i en øget 

anvendelse af teknologi, men vi skal have fokus på, hvordan teknologien indføres, så de 

ældre kan følge med.  
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Magtanvendelse 

Flere udtrykte opbakning til Danske Ældreråds skarpe afstandstagen til et lovforslag, der 

bl.a. vil gøre det muligt at låse mennesker med demens inde i deres egen bolig. Det er 

godt, at den del af lovforslaget nu efterfølgende er trukket tilbage.  

Midlertidige pladser 

En taler argumenterede for, at brugerbetalingen på de midlertidige pladser, der er 

etableret efter serviceloven, skal stoppes.  

De svageste  

Der lægges med ældrereformen op til, at ældre skal have flere valgmuligheder, og en 

taler påpegede behovet for, at vi har fokus på den store gruppe, der ikke kan overskue 

det frie valg. Det er de svageste ældre, som især har brug for støtte fra ældre- og 

seniorrådene. 

Ældreministerens afbud 

Flere talere udtrykte stor utilfredshed med ældreministerens afbud til 

repræsentantskabsmødet.  

En taler foreslog på den baggrund, at der skulle vedtages en udtalelse stilet til 

ældreministeren om, at ”Danske Ældreråds repræsentantskab undrer sig over ministerens 

gentagne afbud og opfordrer ministeren til at prioritere sin tilstedeværelse og sit 

nærvær”. 

Flere talere udtalte, at Danske Ældreråd vil tages alvorligt som samarbejdspartner, og vi 

skal kendes for vores holdninger og anbefalinger til ældreområdet – ikke surhed over 

ministerens afbud - og derfor er det en dårlig idé at fremsende en udtalelse om 

ministerens afbud.  

Det budskab var formanden helt enig i. 

Efter lidt diskussion blev forslag til udtalelse sat til afstemning.  

Et stort flertal stemte imod forslag om udtalelse. 

 

6. Indkomne forslag 

Der var modtaget tre forslag til ændringer af vedtægten.  
 
1) Til § 1: Forslag om foreningens navn 

Forslag om ændring af foreningens navn var stillet af 6 seniorråd og blev motiveret af 

næstformanden for Rødovre Seniorråd. Forslaget kan læses her. 

https://danske-aeldreraad.dk/wp-content/uploads/2024/04/Forslag-vedr.-%C2%A7-1-og-%C2%A7-7-stk.-3-fra-Ishoej-Seniorraad-m.fl_.pdf
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Bestyrelsen anbefalede ikke forslaget. Læs bestyrelsens begrundelse her.  

Flere talere argumenterede imod forslaget: Danske Ældreråds navn skal afspejle 

lovgrundlaget, hvor der bruges betegnelsen ’ældreråd’. Danske Ældreråd er i dag en 

anerkendt samarbejdspartner, og det er i de lokale råd, at kampen skal tages op, hvis man 

oplever at stå i skyggen af andre foreninger på ældreområdet. Danske Ældreråd er en 

paraplyorganisation for alle landets ældre- og seniorråd, og vi skal ikke signalere splittelse 

med en navneændring.  

Forslagsstillerne gav udtryk for et ønske om en skriftlig afstemning om forslaget. 

Dirigenten lod derfor forsamlingen tage stilling til, om der skulle være en skriftlig 

afstemning.  

Et stort flertal ønskede ikke en skriftlig afstemning om forslaget.  

Derefter satte dirigenten forslaget til afstemning ved håndsoprækning.  

Et stort flertal stemte imod forslaget.  

2) Til § 7, stk. 3: Forslag om opgørelse af stemmeflertal   
 

Forslaget om en ændret opgørelse af stemmeflertal var stille af 6 seniorråd og blev 

motivet af formanden for Ishøj Seniorråd. Forslaget kan læses her. 

Bestyrelsen anbefalede ikke forslaget. Læs bestyrelsens begrundelse her.  

Bestyrelsen var enig med forslagsstillerne i, at der kan være grund til en præcisering af 

vedtægtens bestemmelser om stemmeflertal, men ønsker at se på bestemmelserne om 

stemmeflertal i en helhed. Derfor fremsatte bestyrelsen et ændringsforslag om, at ”der 

frem mod næste års repræsentantskabsmøde ses på et samlet forslag om præcisering af 

vedtægtens bestemmelser om stemmeflertal. Bestyrelsen vil fremsætte forslag herom på 

repræsentantskabsmødet i 2025.” 

Bestyrelsens ændringsforslag blev sat til afstemning først. Et stort flertal stemte for 

ændringsforslaget. Derved bortfaldt hovedforslaget. 

3)   Til § 11, stk. 2: Forslag om regionsældrerådenes observatør i bestyrelsen  

Forslaget om at slette bestemmelsen om regionsældrerådenes observatørpost i 

bestyrelsen var stillet af 11 ældre- og seniorråd. Det blev motiveret af formanden for 

Morsø Seniorråd, der også er formand for regionsældrerådet i Region Nordjylland. 

Forslaget kan læses her.  

Danske Ældreråds bestyrelse havde ikke en fælles holdning til forslaget.  

Flere talere gav udtryk for, at observatørposten er vigtig for samarbejdet mellem 

regionsældrerådene og Danske Ældreråd, og de opfordrede bestyrelsen til at se på 

samarbejdet generelt mellem regionsældrerådene og Danske Ældreråd.  

Formand for Hedensted Seniorråd, der også er formand for regionsældrerådet i Region 

Midtjylland, fremsatte på den baggrund følgende ændringsforslag: ”I lyset af den aktuelle 

situation med implementering af nyordninger på ældreområdet og sundhedsområdet, er 

https://danske-aeldreraad.dk/wp-content/uploads/2024/04/Bestyrelsens-bemaerkninger-til-indkomne-forslag-om-vedtaegtsaendringer-2024.pdf
https://danske-aeldreraad.dk/wp-content/uploads/2024/04/Forslag-vedr.-%C2%A7-1-og-%C2%A7-7-stk.-3-fra-Ishoej-Seniorraad-m.fl_.pdf
https://danske-aeldreraad.dk/wp-content/uploads/2024/04/Bestyrelsens-bemaerkninger-til-indkomne-forslag-om-vedtaegtsaendringer-2024.pdf
https://danske-aeldreraad.dk/wp-content/uploads/2024/04/Forslag-vedr.-%C2%A7-11-stk.-2-fra-11-aeldre-og-seniorraad-i-Region-Nordjylland.pdf
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Danske Ældreråds organisering af den fremtidige indflydelse på det kommunale-, det 

regionale- og det nationale niveau meget vigtig. Derfor foreslår 

regionsældrerådsformændene fra regionerne: København, Sjælland, Syddanmark og 

Midtjylland, at spørgsmålet om bortfald af en observatørpost i bestyrelsen til sikring af 

den ønskelige og gensidige dialog udsættes til behandling på repræsentantskabsmødet i 

2025. Frem mod dette anmodes bestyrelsen om at se på et samlet forslag om præcisering 

af samarbejdet med de 5 regionsældreråd. Vi foreslår, at bestyrelsen fremsætter forslag 

herom på repræsentantskabsmødet i 2025.” 

En taler mente omvendt ikke, at observatørposten er nødvendig, da de 10 valgte 

bestyrelsesmedlemmer kan sikre den nødvendige kontakt mellem bestyrelsen og 

regionsældrerådene.  

Dirigenten satte forslaget om at slette vedtægten § 11, stk. 2, om observatørposten til 

afstemning først.  

Et stort flertal stemte imod forslaget. Derved bortfaldt ændringsforslaget. 

 

7. Forelæggelse og godkendelse af årsrapport (årsregnskab) 

Direktør Trine Toftgaard Lund fremlagde hovedtallene i årsrapport 2023, som findes her.  

Årsrapporten blev enstemmigt godkendt. 

 

8. Orientering om budget for indeværende og kommende år 

Direktøren orienterede om budgetter for 2024 og 2025, som findes her.  

Budgetterne blev taget til efterretning. 

 

9. Fastsættelse af kontingent 

Bestyrelsen foreslog uændret model for kontingentberegning. Kontingentet er fastsat til 75 

øre pr. borger, som er fyldt 60 år i kommunen, og reguleres årligt med pris- og 

lønudviklingen. 

Bestyrelsen forslag om uændret model for kontingentberegning blev godkendt med applaus. 

 

10. Valg af formand (kun i ulige år) 

 

11. Valg af næstformand 

https://danske-aeldreraad.dk/wp-content/uploads/2024/04/Danske-Aeldreraads-aarsrapport-2023.pdf
https://danske-aeldreraad.dk/wp-content/uploads/2024/04/Budget-2024-og-2025.pdf



